
    

HLAVNÍ MĚSTO PRAHA  

MAGISTRÁT HLAVNÍHO MĚSTA PRAHY  

Zápis z jednání 

 
Pro Protidrogová komise Rady HMP 

Přítomni 
PhDr. Ivan Douda, Mgr. Nina Janyšková, Ing. Ivo Kačaba, MUDr. Hana Karbanová, 
prof. PhDr. Michal Miovský, Ph.D., Mgr. Ondřej Počarovský, Mgr. Jolana Polzová, 
PaedDr. Martina Richterová Těmínová, Mgr. Tomáš Řezník  

Omluveni Mgr. Ivan Kabický, doc. MUDr. PhDr. Kamil Kalina, CSc., Mgr. Sylva Majtnerová 
Kolářová, MUDr. Běla Studničková, Mgr. Jindřich Vobořil 

Věc 
Zápis ze 8. jednání Protidrogové komise Rady HMP, které se konalo dne  
8. 10. 2012 od 15 hodin v zasedací místnosti č. 135 v budově Nové radnice,  
Praha 1, Mariánské nám. 2. 

Zpracoval MUDr. Alena Weberová Počet stran 4  Datum 10. 10. 2012 

 

  

Jednání zahájila v 15.08 z pověření předsedy komise Mgr. N. Janyšková, přítomno 8 členů, komise je 
schopna usnášet se. 

Přítomní viz prezenční listina, která je součástí zápisu. 
 
Program jednání: 
1.  Schválení programu jednání 
2.  Schválení zápisu z jednání PK RHMP dne 10. 9. 2012 
3.  Dotační řízení „Zdravé město Praha 2013“ – harmonogram, informace o změně struktury metodiky 
4.  VYNSPI - tvorba systému modulárního vzdělávání v oblasti prevence sociálně patologických jevů 

pro pedagogické a poradenské pracovníky škol a školských zařízení na celostátní úrovni 
5.  Zprávy ze sekcí 
6.  Koncepce protidrogové politiky HMP na rok 2013 až 2018 (?) 
7.  Aktuální informace  

• Dofinancování - 2. kolo „Zdravé město Praha 2012“ - harmonogram 
• CMS I. DROP IN  
• Analýza nákladovosti a efektivity finančních prostředků investovaných do adiktologických služeb 

ad 1. Schválení programu jednání 

Schválení programu bez námitek. 

Hlasování v 15.12 hod., přítomno 8 členů, pro hlasovalo 8 členů. 

 

ad 2. Schválení zápisu z jednání PK RHMP dne 10. 9. 2012 

Schválení zápisu bez námitek. 

Hlasování v 15.15 hod., přítomno 8 členů, pro hlasovalo 8 členů. 

ad 3. Dotační řízení – změna v rámci ZSP MHMP 

V 15.25 se na jednání dostavila dr. Richterová Těmínová, přítomno 9 členů. 
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Mgr. Janyšková informovala členy komise, že vyhlášení v srpnu schváleného dotačního řízení se 
uskuteční na pokyn ředitele ZSP MHMP ve změněné podobě již pro rok 2013, a to na podkladě nově 
zpracovaných obecných pravidel sjednocených pro celý odbor. 

Tisk připravený k projednání v Radě HMP má nyní tři hlavní části: 

Příloha č. 1: Pravidla grantového řízení hl. m. Prahy pro rok 2013 v působnosti odboru zdravotnictví, 
sociální péče a prevence Magistrátu hl. m. Prahy 

Příloha č. 2: I. program pro školy a školská zařízení 
- Metodika pro žadatele o poskytnutí finančních prostředků z rozpočtu HMP na realizaci programů 
specifické primární prevence pro rok 2013 
- Formuláře A), B), C) 

Příloha č. 3: II. program pro specializované organizace 
- Metodika pro žadatele o poskytnutí finančních prostředků z rozpočtu HMP formou dotace pro rok 2013 
na realizaci programů specifické primární protidrogové prevence, léčby, následné péče, Harm Reduction 
a dalších specifických služeb 
- Formulář  

Pravidla a metodické pokyny byly rozeslány všem členům komise před tímto jednáním. 

V následující diskusi vyjadřovali členové komise nespokojenost se změnou již schváleného návrhu na 
vyhlášení dotačního řízení a k předloženému materiálu měli několik připomínek a dotazů. 

Mgr. Počarovskému na námitku proti otevření dotačního řízení i příspěvkovým organizacím odpověděla 
Mgr. Janyšková, že toto se týká stejně jako v minulosti pouze programu pro školy a školská zařízení 
(program I.). Dále namítal proti účasti městských a státních organizací v programu II. Domnívá se, že 
toto by mohlo přinést nárůst počtu podaných žádostí při nezměněném objemu finančních prostředků. 

Mgr. Janyšková upozornila na to, že tato pravidla byla ve všech metodikách platných v minulosti a počet 
žádostí/projektů je dlouhodobě celkem stabilní. Všechny projekty, na které je podávaná žádost o dotaci 
ve II. programu grantového řízení, musí splňovat takové podmínky, že nehrozí mimořádný nárůst 
žádostí. Všechny projekty musí být certifikované, nové projekty se nepřijímají, pokud nejsou předem 
projednány a zásadním způsobem nepřispívají ke kvalitě a rozvoji protidrogové prevence v HMP. 

Mgr. Polzová se dotázala, v jaké fázi posuzování projektů v programu I. bude participovat Pražské 
centrum primární prevence (dále jen PCPP). V roce 2012 se PCPP podílelo na posuzování všech 
podaných žádostí. 

Mgr. Janyšková upřesnila postavení PCPP v procesu hodnocení projektů, podrobná úprava bude 
zapracována i do materiálu k vyhlášení grantů. 

Mgr. Počarovský se domnívá, že neobsazení pozice krajského školského metodika prevence situaci 
komplikuje a že by PCPP mělo být podřazeno pod odbor jako jeho pracoviště při další reorganizaci. 

Dále bylo upozorněno na nejasný harmonogram dotačního řízení pro I. program. 

Usnesení: 

1. PK RHMP schvaluje úpravu v metodice pro I. program – upřesnění harmonogramu a uvedení PCPP 
v systému hodnocení projektů. 

2. PK RHMP doporučuje omezit další možné žadatele ve II. programu na státní zařízení a upravit 
v tomto smyslu metodiku. 

Hlasování v 16.07 hod., přítomno 9 členů, pro hlasovalo 9 členů. 

ad 7. Aktuální informace - 1. část 

• Uzavření Centra metadonové substituce Drop In v Praze 1, Ve Smečkách 

Dr. Douda informoval o aktuálním stavu činnosti centra. Ordinace v autobuse nemůže být dále 
provozována. Od 3. 10. 2012 od 9:30 do 11:30 probíhá v prostorách Nízkoprahového střediska Drop In 
o.p.s. v ulici Karolíny Světlé 18 (vchod z ulice Boršov) prostorový souběh služeb střediska se službami 
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Centra metadonové substituce I. V ordinaci střediska je personálem CMS I. vydáván metadon jejich 
klientům. 

Mgr. Janyšková informovala o schůzce s náměstkem Kabickým, na které se hledala možná řešení pro 
přechodné poskytování služby. Celkem bylo diskutováno asi pět návrhů, přičemž zástupci DROP IN 
vybrali převedení metadonové substituce do prostor nízkoprahového zařízení. Jistě jsme si vědomi, že 
žádné z uvažovaných řešení není optimální, ale pro rychlé zajištění provozu je to vybrané nejlepší. 
Služba v autobuse probíhala bezproblémově, ale nebylo možno rychle vyřešit změnu registrace 
zdravotnického zařízení. 

DROP IN posílá na MHMP týdenní hlášení o průběhu služby. Informace poskytne Mgr. Janyšková. 

ad 4. VYNSPI - tvorba systému modulárního vzdělávání v oblasti prevence sociálně patologických jevů 
pro pedagogické a poradenské pracovníky škol a školských zařízení na celostátní úrovni 

Prof. Miovský stručně informoval o proběhlém projektu zaměřeném na primární prevenci, jehož 
základním cílem bylo vzdělávání. Projekt byl určen pro mimopražské oblasti, byl získán přehled 
o různých vzdělávacích aktivitách. Klinika adiktologie 1. LF UK a VFN v Praze spolu s Národním 
ústavem vzdělávání a dalšími regionálními partnery uspořádaly ve dnech 10. - 11. 9. 2012 závěrečnou 
konferenci projektu „Tvorba systému modulárního vzdělávání v oblasti prevence sociálně patologických 
jevů pro pedagogické a poradenské pracovníky škol a školských zařízení na celostátní úrovni" 
(VYNSPI). Na této konferenci, která se konala v Praze za účasti Gregora Burkharta z Evropského 
monitorovacího střediska pro drogy a drogové závislosti a které se zúčastnilo na 180 posluchačů z řad 
pracovníků ve školství, byly představeny konkrétní výsledky tříletého realizačního období. 

Dílčím výstupem projektu je vznik publikací, jejichž přehled byl zaslán jako materiál k jednání. Vznikla 
učebnice, jako primární požadavek MŠMT, výkladový slovník pro primární prevenci a standardy pro 
primární prevenci rizikového chování - bylo upuštěno od certifikace jednotlivých programů. Uskutečnilo 
se vzdělávání certifikátorů, byl vytvořen certifikační řád s metodikou místního šetření a manuál 
certifikátora. Pracovníci byli odborně proškoleni a nyní je jen na MŠMT, aby proces spustilo. 

Dále byl navržen čtyřúrovňový model specializace pro pracovníky s mládeží, který zatím nebyl pilotně 
vyzkoušen. Je otázkou budoucnosti, zda se nerýsuje model nové profese, tedy i oboru studia. 

V 16.20 odešel dr. Douda, přítomno 8 členů. 

Návrh doporučené struktury minimálního preventivního programu je zatím pouze pro základní školu. 
Jeho cíle jsou stanoveny na základě nabitých informací, dovedností, kompetencí. Není vázán na další 
speciální programy. 

Manuál dobré praxe je de facto katalogem programů. Organizace, které je vytvořily a dále rozvíjejí, by 
ve svém programu také dále školily. Původně bylo osloveno cca 30 tvůrců programů, nakonec se 
zpracování zúčastnilo 15 autorských skupin. 

Všechny výstupy projektu jsou volně šiřitelné, jsou k dispozici na webu Kliniky adiktologie VFN 
v Praze a 1. LF UK. 

Úkol: Mgr. Janyšková projedná s radní pro oblast školství JUDr. Helenou Chudomelovou možnost šíření 
materiálu do pražských škol. Veškeré publikace projektu VYNSPI jsou zdarma k dispozici na 
internetových stránkách Kliniky Adiktologie. Pokud by tedy měly školy zájem a možnosti, mohou si 
materiály stáhnout a vytisknout.  

ad 5. Zprávy ze sekcí 

Sekce radních – nesešla se 

Sekce primární prevence – informaci podala vedoucí sekce Mgr. Polzová 
Sekce pracovala v září, připravuje Krajský plán primární prevence, návratnost dotazníkového šetření 
byla 47 %. V říjnu zpracuje SWOT analýzu primární prevence, za finální podobu krajského plánu bude 
zodpovídat odd. prevence ZSP MHMP. Krajský plán podléhá schválení Radou HMP. Na zpracování 
a odevzdání plánu v termínu do 15. 11. 2012 závisí čerpání dotací z MŠMT v dalším období.  
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Mgr. Janyšková informovala, že ze snímků soutěže AntiFetFest bude zpracováno DVD, které bude 
distribuováno na konferenci primární prevence rizikového chování, kde bude blok věnován propagaci 
této filmové soutěže. Na přípravě se bude podílet oddělení prevence ZSP MHMP a PCPP. 

Sekce léčby – nesešla se 

Sekce HR – pravidelná setkání probíhají v úterý před jednáním komise. 
Klesá počet klientů v K-centru Progressive, sanitka v oblasti Palmovky je 1 x týdně, provádí se pouze 
výměna, ne testování, sanitka byla odsunuta dále od Palmovky, kde není tolik klienty vyhledávána. 
Řešilo se zajištění analýzy nákladovosti a efektivity finančních prostředků investovaných do 
adiktologických služeb, která by mohla být podkladem pro strategii v dalším období. 

ad 6. Koncepce protidrogové politiky HMP na rok 2013 až 2018 (?) 

Koncepce je před finalizací a rozpracováním do akčního plánu.  

Ing. Kačaba doporučil, aby koncepce vycházela z již zpracovaného Střednědobého plánu rozvoje 
sociálních služeb na území hlavního města Prahy na období 2013 – 2015.  

Dr. Richterová Těmínová upozornila na nepřesnosti Střednědobého plánu rozvoje sociálních služeb na 
území hlavního města Prahy na období 2013 – 2015, které jsou v kapitole věnované drogové 
problematice. Koncepce bude respektovat závěry plánu, ale bude daleko více rozvíjet protidrogovou 
problematiku. 

Plán je zveřejněn k připomínkování na webu MHMP na adrese: 
http://socialni.praha.eu/jnp/cz/komunitni_planovani/strednedoby_plan_rozvoje_socialnich_sluzeb/index.
html (tajemnice komise poslala adresu členům komise 10. 10. 2012 e-mailem). 

ad 7. Aktuální informace - 2. část 

Mgr. Janyšková rozdala členům komise podklady k následujícím bodům jednání. 

• Analýza: Ekonomické dopady protidrogové politiky v hl. m. Praze 
Agentura Economic impacT má dlouhodobé zkušenosti se zpracováním studií ekonomického dopadu, 
např. pro Asociaci hudebních festivalů, Prague international marathon, Pražské Quadriennale, Letní 
filmovou školu a mnoho dalších. Jako jediná agentura v České republice má pozitivní posudek na 
vyvinutou metodiku pro hodnocení ekonomických přínosů od Českého statistického úřadu. 

Hlavní otázkou zůstává způsob zadání a proplacení analýzy. 

• Analýza potřeb cizinců v oblasti drog na území hl. m. Prahy  
Řešitel: Lačhe Čhave (občanské sdružení) 
Projekt pro monitoring situace v celé Praze – pilotní část projektu v Praze 12 zaměření na oblasti 
Sociálních služeb, drog a bezpečnosti – výstupem bude rozpracování situace s následnými opatřeními. 
V dalších krocích šetření ve vytipovaných 3 dalších lokalitách v Praze.  

Projekt byl přihlášen do výběrového řízení „Zdravé město Praha 2012“. Komise požádala 
o jeho dopracování podle připomínek (viz zápis z jednání komise ze dne 12. 3. 2012). Na 
zpracování materiálu podle pokynů komise se podílel Ing. Kačaba a Mgr. Janyšková. 

Závěr: Zpracovaný projekt má příliš velké ambice, které nejsou pro potřeby analýzy z pohledu drogové 
problematiky odpovídající. Komise doporučuje rozdělit projekt do několika kroků a redukovat jej.  

Jednání bylo ukončeno v 17.35 hod. 
 
Zapsala MUDr. Alena Weberová, 
tajemnice PK RHMP 
 
 
  ..............................................  
 Mgr. Ivan Kabický,  
 náměstek primátora, předseda PK RHMP 
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